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Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw wewnêtrznych i administracji Jerzego Millera

Szanowny Panie Ministrze!
W ostatnim czasie obie izby procedowa³y nad zagadnieniami zwi¹zanymi z funduszami so³eckimi.

Z za³o¿enia ustawa ma na celu zwiêkszenie mo¿liwoœci wp³ywania na wydatkowanie na okreœlone cele
œrodków z bud¿etu gminy przez so³ectwa.

Niestety, w uchwalonej 20 lutego bie¿¹cego roku ustawie nie uda³o siê unikn¹æ kilku potkniêæ i b³ê-
dów. Nale¿a³oby przede wszystkim przyjrzeæ siê mo¿liwoœci ³¹czenia œrodków przeznaczonych dla po-
szczególnych so³ectw w ramach jednego przedsiêwziêcia inwestycyjnego. Istniej¹ w naszym kraju
regiony, w których gmina nie posiada ani skrawka ziemi, a co za tym idzie, so³ectwa usytuowane na
tych obszarach nie maj¹ mo¿liwoœci wykorzystania tych funduszy. W s¹siedniej wsi istnieje na przyk³ad
mo¿liwoœæ rozbudowy œwietlicy lub placu zabaw, z którego korzystaj¹ oba so³ectwa, ale tylko jedno
z nich mo¿e przeznaczyæ na to œrodki z funduszu so³eckiego. Nale¿a³oby na przyk³ad umo¿liwiæ ³¹czenie
siê s¹siednich so³ectw w realizacji jednego zadania z œrodków przeznaczonych dla ka¿dego z nich osob-
no. Taki stan rzeczy pozwoli³by na realne rozdysponowywanie œrodków finansowych.

Kolejny mankament jest taki, ¿e œrodki przeznaczone przez rady gmin na fundusze so³eckie s¹ nie-
wielkie, co z kolei wi¹¿e siê z niewielkimi mo¿liwoœciami inwestycyjnymi. Panuj¹ca u nas zasada doty-
cz¹ca roku bud¿etowego nie pozwala na od³o¿enie œrodków finansowych z funduszy so³eckich z okresu
kilku lat na jedn¹, ale za to znacz¹c¹ dla so³ectwa, inwestycjê. Wiele gmin zgodzi³oby siê zapewne ich
nie pobieraæ albo je odk³adaæ a¿ do odpowiedniej kumulacji, aby móc zrealizowaæ wiêksze zadanie inwe-
stycyjne. Ten kierunek pozwoli³by lepiej i skuteczniej wykorzystywaæ wydawane pieni¹dze.

Z powa¿aniem
Andrzej Grzyb




